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دورخيز شبکه ريلي 
براي محوريت يافتن در سفرهاي بين المللي

در طول سال هاي گذشته يکي از اصلي ترين سياست هايي که 
وزارت راه و شهرسازي براي عرصه ريلي کشور در نظر گرفته، 
بحث افزايش توان رقابتي اين بخش با ديگر حوزه هاي حمل 
و نق��ل اس��ت. موضوعي که با اعلام نرخ هاي جديد، سفرهاي 
بين المللي ريلي به نظر مي رسد در عرصه عمل نيز رقابت خود 
را آغاز کرده است. به گزارش ايسنا، با وجود آنکه دغدغه اصلي 
بسي��اري از سياستگ��زاران عرصه حمل و نقل کشور، بالا بردن 
ضري��ب نف��وذ خطوط ريل��ي در برنامه هاي مسافرتي است، اما 
آمارها نشان از آن دارد که هنوز جاده به عنوان نخستين انتخاب 
با ثبت چند ده ميليون سفر سالانه مي تازد و بخش هوايي نيز 
توانست��ه جايگ��اه خود را حفظ کند. يکي از اصلي ترين مسائلي 
ک��ه حض��ور ري��ل در بين انتخاب هاي نخست مردم را کمرنگ 
کرده، نرسيدن شبکه راه آهن به بسياري از مناطق کشور است. 
در حال حاضر حدود ۱۰ استان از مجموعه ۳۱ استان ايران، از 
نعم��ت راه آه��ن محروم هستند و اتصال کشورهاي خارجي نيز 
در حد برنامه ريزي هاي کلان و پيگيري طرح هاي اجرايي باقي 
مان��ده اس��ت. پس از آنکه به دليل مسائل امنيتي، امکان تداوم 
حرک��ت قطارهاي مسافرب��ري تهران به استانبول باقي نماند، 
عم��لًا حرک��ت قطارهاي بين المللي ايران به مقصد کشورهاي 
همساي��ه متوق��ف شد ت��ا پس از رسيدن ريل به آذربايجان اين 
فرآيند ادامه پيدا کند. در کنار ترکمنستان، که مرزهاي ريلي اش 
با ايران، صرفاً جنبه اقتصادي دارند، منطقه نخجوان در شمال 
غرب کشور جزو تنها حوزه هاي بين المللي است که هنوز حرکت 
قطاره��ا در آن ادام��ه دارد.  چن��د روز قبل حرکت قطار مستقيم 
مشه��د ب��ه نخجوان رسم��اً کليد خورد تا تعداد قطارهايي که از 
شهرهاي مختلف ايران به سمت اين منطقه بين المللي حرکت 
مي کنند به سه شهر افزايش يابد. آنچه بيشترين اهميت را در 
اي��ن فراين��د دارن��د، قيمت نسبتاً پايين در نظر گرفته شده براي 
اي��ن سفرهاس��ت. در حال حاضر هزينه قطار تهران تا نخجوان 
۷۹ ه��زار توم��ان معادل ۲۰ فرانک سوييس قيمت گذاري شده 
و هزين��ه سف��ر از مشهد تا نخجوان نيز ۱۵۸ هزار تومان معادل 
۴۰ فرانک سوييس قيمت خورده است. در کنار توان رقابتي اين 
نرخ با عرصه هوايي حتي هزينه سفر با قطار مي تواند از رفت و 
آمد جاده اي نيز نرخي پايين تر داشته باشد و از اين لحاظ قدرت 
رقابت پذيري قطارها به حداکثر برساند. تنها ابهام باقي مانده در 
افزايش مزيت نسبي قطار در قياس با ديگر شيوه هاي حمل و 
نقل بحث سرعت است. طبق اعلام راه آهن در حال حاضر زمان 
سف��ر ريل��ي به نخج��وان حدود ۳۰ ساعت تخمين زده مي شود 
و اين مسئله شايد تقاضا براي خريد بليت آن را کاهش بدهد. 
در صورتي که با پيگيري هاي صورت گرفته اين مزيت نيز در 
کن��ار ديگر گزينه ه��اي موجود بر سر راه قطارهاي ايراني قرار 
گيرد، مي توان انتظار داشت هدف کلان تبديل شدن قطار به 

نخستين انتخاب مسافران ايراني، محقق شود.

اقدامات مجلس براي مقاوم سازي
 و کاهش مصرف انرژي در ساختمان ها

نمايندگان مجلس در مصوبه اي 
اقداماتي را ب��راي مقاوم سازي 
ساختمان ه��ا و اص��لاح الگوي 
مص��رف به ويژه مصرف انرژي 
در بخ��ش ساختم��ان و مسکن 
مشخ��ص و تعيي��ن کردند. به 

گ��زارش ايسن��ا، نمايندگان مجلس در ادام��ه بررسي جزئيات 
لايح��ه برنام��ه ششم توسعه در جلسه علني نوبت صبح ديروز 
م��اده ۷۴ اي��ن لايح��ه را ب��ا ۱۳۳ رأي موافق، ۱۴ رأي مخالف 
و ۵ رأي ممتن��ع از مجم��وع ۲۰۵ نماين��ده حاضر در مجلس به 

تصويب رساند.
بر اين اساس به منظور مقاوم سازي ساختمان ها و اصلاح الگوي 
مص��رف ب��ه ويژه مص��رف انرژي در بخش ساختمان و مسکن 

اقدامات زير انجام گردد:
الف - شهرداري ها مکلفند نسبت به درج الزام رعايت مقررات 
مل��ي ساختمان در پروانه ه��اي ساختماني اقدام نمايند. صدور 
پايان ک��ار ب��راي واحدهاي احداث شده بر مبناي اين پروانه ها، 

منوط به رعايت کامل اين مقررات است.
ب - کليه مجريان دولتي موظفند مسؤوليت حرفه اي خود و در 
صورت نياز، مسؤوليت ساير عوامل مرتبط در طراحي، محاسبه و 
نظارت ساختمانهاي تحت پوشش خود اعم از شهري و روستايي 

را نزد يکي از شرکتهاي داراي صلاحيت بيمه نمايند.
ج - انجام مطالعات لازم براي کاهش خطرپذيري زلزله:

۱ - شبک��ه ايستگاه ه��اي شت��اب نگ��اري و زلزل��ه نگاري و 
پيش نشانگرهاي زلزله توسعه يابد.

۲- در ط��ي اج��راي قان��ون برنام��ه استانداردسازي مصالح و 
روش ه��اي مقاوم س��ازي ساختماني به صورت کامل محقق و 
از توليدکنندگ��ان و ارائ��ه کنندگان مصالح و روش هاي مذکور 

حمايت شود.

احداث مسکن مهر جديد متوقف شد
نمايندگان مردم در خانه ملت ضمن رأي به متوقف کردن احداث 
مسک��ن مه��ر جديد، بانک مسکن را نسبت به تامين باقيمانده 
تعهدات خود و تامين منابع مورد نياز مسکن مهر موظف کردند. 
ب��ه گ��زارش ايلنا، مجلس شوراي اسلام��ي در جريان بررسي 
لايحه برنامه ششم توسعه با بند ج و د ماده ۷۳ اين لايحه در 
رابط��ه با استق��رار سيستم يکپارچه اطلاعات مکاني به منظور 
تحق��ق پذي��ري طرح هاي توسعه شه��ري و روستايي موافقت 
کردند.  در صدر ماده ۷۳ لايحه برنامه ششم توسعه امده است: 
دول��ت موظ��ف است در چارچوب قانون ساماندهي و حمايت از 

توليد و عرضه مسکن اقدامات زير را انجام دهد: 
بنابراي��ن گ��زارش در بند ج اين لايحه امده است: بانک مسکن 
موظ��ف اس��ت نسبت به تأمين باقيمانده تعهدات خود و تأمين 
منابع مورد نياز مسکن مهر بدون تعهد احداث واحدهاي جديد 

با تشخيص وزارت راه و شهرسازي اقدام نمايد. 
همچنين در بند )د( ماده ۷۳ آمده است: وزارت راه و شهرسازي 
با رعايت وظايف و اختيارات ساير دستگاه ها و ايجاد تشکيلات 

جديد و استفاده از امکانات ساير دستگاه ها مکلف است
در راست��اي تحقق پذي��ري طرحهاي توسعه و عمران شهري و 
روستايي، آمايش و کنترل تخلفات، انضباط شهري و حفظ حقوق 
شهروندان نسبت به استقرار سيستم يکپارچه اطلاعات مکاني 
و تأمي��ن زيرساخت ه��اي مورد ني��از آن و ايجاد ساختار مناسب 
براي اشتراک گذاري داده هاي مکاني توسط کليه دستگاههاي 
مرتبط اقدام نمايد. اين حکم ناقض و ناسخ هيچ يک از قوانين 
نيست.  بنابراين گزارش نمايندگان با الحاق يک تبصره به بند 
د م��اده ۷۳ موافق��ت کردند که در اين تبصره امده است: در ماده 
۱۸ قانون ساماندهي و حمايت از عرضه مسکن عبارت »برنامه 
پنجم« به »برنامه ششم« تغيير مي يابد و منابع مورد نياز بندهاي 

اين ماده از اين محل، قابل تأمين است. 
اي��ن گ��زارش مي افزايد: نمايندگان با اصل ماده ۷۳ اين لايحه 
ب��ا ۱۵۴ رأي مواف��ق، ۲ رأي مخال��ف و ۴ رأي ممتنع از مجموع 

۲۲۲ نماينده حاضر در جلسه موافقت کردند.

پيشخوان

راهومسکن

در شرايطي که بسياري از واحدها در فازهاي ۵، ۸، 
۹ و ۱۱ مسکن مهر پرديس تکميل شده يا مراحل 
نهايي را طي مي کند، پيمانکاران منتظرند وام ۱۰ 
ميليون توماني به ازاي هر واحد تزريق شود اما اين 

روزها ساخت و ساز در پرديس راکد است.
ب��ه گ��زارش ايسنا، پس از آن ک��ه قيمت کليه ي 
فازهاي پرديس مشخص شد که عموما با افزايش 
قيمت همراه بود، بنا شد براي کمک به متقاضيان 
وام ها از ۳۰ به ۴۰ ميليون تومان افزايش پيدا کند؛ 
وامي ک��ه هن��وز بانک مرکزي مجوز آن را نداده و 
به دست پيمانکاران نرسيده است. به همين دليل 
روند ساخت و ساز با کندي همراه شده و به گفته ي 
مديرعام��ل شرکت عمران پرديس هم اکنون به 
دليل تنگناي مالي، سازندگان با ۲۵ درصد توان 

خود کار مي کنند.
اواخ��ر تيرم��اه سال جاري طلس��م افتتاح نشدن 
پردي��س بع��د از سه بار، نهايت��ا چهارمين مرتبه 
توسط مديرعامل شهرهاي جديد با افتتاح ۴۵۵۰ 
واح��د در محل��ه ايرانشهر ف��از ۱۱ شکسته شد. 
هم��ان روز مديرعام��ل پرديس وعده افتتاح ۳۳ 
ه��زار واح��د در آين��ده نزديک را داد؛ وعده اي که 
به افتتاح يک هزار و ۱۳۴ واحد در هفته ي دولت 
)شهريورم��اه( مح��دود شد. اما بعد از آن با اعلام 
افزايش قيمت هاي جديد که به نوعي متقاضيان 
را شوکه کرد شاهد افتتاحي در پرديس نبوديم. تا 
اين که طي روزهاي اخير همزمان با امضاي اولين 
ق��رارداد ضدجع��ل در فاز ۸ خبر آمد که واحدهاي 

اين فاز در حال تحويل است.
چن��د روز پي��ش با حض��ور قائم مق��ام وزير راه و 
شهرس��ازي، تحوي��ل واحدهاي تکميل شده فاز 
۸ پردي��س در پروژه ه��اي اميرس��اوالان کومه و 
پردي��س س��ازان نويد با توجه ب��ه تکميل بودن 
خدم��ات و انشعاب��ات آغ��از ش��د و طبق وعده ها 

ق��رار است شرکت هايي مانند جهاد نصر زنجان، 
کي��ا دژ پرشي��ن و ... در ف��از ۸ شهر جديد پرديس 
ک��ه داراي پيشرف��ت فيزيک��ي خوبي هستند، در 
ص��ورت تامي��ن به موقع منابع مال��ي در اولويت 
بعدي واگذاري به متقاضيان قرا گيرند اما ظاهرا 
خبري از پول براي تکميل واحدها نيست؛ اتفاقي 
که مديرعامل شرکت عمران شهر جديد پرديس 

را نگران کرد.
سعي��د غف��وري ب��ه ايسنا گفت: ح��ال که قيمت 
واحده��اي مسک��ن مهر شه��ر جديد پرديس در 

کليه فازها مشخص شده است نگراني ما در سه 
بخش است؛ اولين بخش اين است که وعده هاي 
مسئ��ولان درخصوص افزايش وام از ۳۰ ميليون 
ب��ه ۴۰ ميلي��ون تومان ب��ه زودي محقق نشود و 
پروژه ه��ا به کن��دي پيش بروند؛ چون هم اکنون 
متقضي��ان دو دسته ان��د: دسته اول پس از اعلام 
مسئ��ولان درخص��وص احتم��ال افزايش وام به 
مي��زان ۱۰ ميلي��ون تومان کل مبلغ را با کسر اين 
عدد پرداخت مي کند و دسته ديگر که توان مالي 
کمت��ري دارن��د به ص��ورت قطره چکاني و اندک 

سهم خود را تکميل مي کنند.
وي افزود: با اين روند سرعت پروژه ها که وابستگي 
شديدي به منابع مالي دارد به کندي پيش مي رود. 
سازندگان اين روزها جهت انجام عمليات اجرايي 
در تنگناي مالي هستند و ماه گذشته عملا با ۲۵ 
درصد توان خود کار کرده اند که در صورت عدم 
تخصي��ص منابع مالي خصوصا از محل افزايش 
سقف تسهيلات بانکي، اين روند متاسفانه کندتر 
هم مي شود. اين در حالي است که طي ماه هاي 
قبل��ي با تزري��ق منابع محدود که از طريق منابع 

داخلي شرکت عمران شهرهاي جديد و هم چنين 
آورده متاقضي��ان صورت پذيرفته بود، پروژه ها با 

سرعت مناسبي پيش مي رفتند.
مديرعام��ل شرکت عم��ران شهر جديد پرديس 
ب��ا بي��ان اين ک��ه نگراني دوم مجموع��ه از عدم 
اختص��اص يارانه ها و اوراق خزانه قول داده شده 
از ط��رف مسوولي��ن خصوصا سازم��ان برنامه و 
بودجه ب��راي تکميل زيرساخت ها و آماده سازي 
معاب��ر است، گفت: عدم ورود جدي دستگاه هاي 
خدمات رسان خصوصا وزارت نيرو جهت تکميل 
شبکه ه��ا و انشعابات موضوع مهم ديگر است. از 
دستگاه ه��اي خدمات رسان خواهشمنديم همت 
مضاع��ف در تکميل زيرساخت هاي مسکن مهر 

پرديس انجام دهند.
غف��وري تاکي��د ک��رد: تصور من اين ب��ود که با 
استف��اده از افزاي��ش تسهي��لات بانکي از ۳۰ به 
۴۰ ميلي��ون توم��ان )ويژه مسکن مهر پرديس( و 
هم چنين تکميل آورده متقاضيان )پس از اعلام 
قيم��ت نهاي��ي( بتوانيم واحدها و ساختمان أها را 
تکمي��ل کني��م و م��وازي آن با استفاده از حمايت 
دستگاه هاي خدمات رسان در تکميل شبکه هاي 
آب و فاض��لاب، ب��رق و گ��از و انشعابات مربوطه 
و هم چني��ن کم��ک سازمان برنام��ه و بودجه در 
اختص��اص يارانه ه��اي خ��اص از جمل��ه ۱۳۰ 
ميلي��ارد تومان و ۲۰۰ ميليارد تومان اوراق خزانه 
اسلامي بتوانيم زيرساخت ها شامل تکميل معابر 
اصل��ي و فرع��ي و آسفال��ت اين معابر را تکميل و 

واحدهاي متقاضيان را تحويل دهيم.
وي اف��زود: واقعي��ت اين است که اکنون ۴۶ هزار 
واح��د ب��ه مرحله ي نازک کاري رسيده و به شرط 
تامين موارد مذکور )با وجود زمان کم باقي مانده( 
امکان تحويل حداقل ۲۶ هزار واحد تا پايان سال 

۱۳۹۵ به متقاضيان فراهم است.

توقف ساخت وساز درمسکن مهر پرديس به علت نبود نقدينگي؛

پرديس راکد ماند

تردد 18 لاينر بين المللي به بندر شهيد رجايياختصاص يک ميليارد دلار به توسعه راه آهنسرمايه گذاري ۴ ميليارد يورويي ايتاليا در راه آهن
مدي��ر کل امور بين الملل راه آهن با بيان 
اين ک��ه تعداد زي��ادي از سرمايه گذاران 
خارجي براي حضور در عرصه ريلي ايران 
اع��لام آمادگي کرده اند، از نهايي شدن 
تعدادي از قراردادها و رسيدن به مراحل 

پاياني مذاکرات در برخي ديگر از توافق ها خبر داد.
به گزارش تجارت ، عباس نظري توضيح داد: در کريدور شمال 
به جنوب ما يک حلقه مفقوده مهم داريم که آن حدفاصل رشت 
ت��ا آستاراس��ت.  نظ��ري از نهايي شدن مذاکرات ابتدايي با کشور 
ايتاليا براي سرمايه گذاري چهار ميليارد يورويي در راه آهن ايران 
خبر داد و گفت: طبق برنامه ريزي هاي صورت گرفته اين کشور 
سرمايه گذاري  مستقيم خود را در دو خط سريع السير ريلي قم به 

اراک و تهران به همدان انجام خواهد داد

معاون برنامه ريزي و اقتصاد حمل ونقل 
راه آه��ن اع��لام کرد: ب��ا مصوبه شب 
گذشت��ه نمايندگان مجل��س شوراي 
اسلامي يک درصد از درآمدهاي دولت 
از مح��ل فروش نف��ت و گاز به توسعه 

ريلي اختصاص خواهد يافت که اين رقم حدود يک ميليارد دلار 
تخمين زده مي شود. به گزارش ايسنا، سعيد رسولي تصريح کرد: 
در جريان مذاکراتي که در مجلس انجام شد نمايندگان با تعداد 
زيادي از پيشنهادها و لايحه اي که در برنامه ششم توسعه براي 
توسع��ه ريل��ي پيش بيني شده بود موافقت کردند. به گفته وي، 
يکي از اصلي ترين اين پيشنهادها بحث اختصاص يک درصد 
از درآم��د نف��ت و گاز دولت ب��ه راه آهن بود که تخمين مي زنيم 

اين عدد در طول سال به يک ميليارد دلار برسد.

 وزير راه و شهرسازي با اشاره به اقدام هاي 
پسابرجام وزارت راه و شهرسازي در حوزه 
بنادر، گفت: با سرمايه  گذاري ۱۰۰ هزار 
ميليارد ريالي در پسکرانه هاي بندري، ۱۸ 
لاينر بين المللي نيز تردد خود را به بندر 

شهيد رجايي آغاز کردند.
به گزارش تجارت ، عباس آخوندي با بيان اينکه سرمايه گذاري در 
پسکرانه ها به حدود ۱۰۰ هزار ميليارد رالا رسيده، افزود: ۸۵ درصد 
اين ميزان سرمايه گذاري در دولت يازدهم انجام گرفته است. وزير 
راه و شهرسازي عملکرد اين وزارتخانه را در بنادر کشور مناسب 
توصيف کرد و گفت، پس از سال ها پيگيري سرمايه گذاري در بندر 
چابهار محقق شد و براي نخستين  بار پس از انقلاب اسلامي سيستم 

امداد و نجات سازمان بنادر در حال نوسازي شدن است.

مع��اون وزي��ر راه و شهرسازي از پيشرفت ۶۷ درصدي 
ساخت بخش مرکزي مصلاي امام خميني)ره( با وجود 

تنگناهاي مالي موجود خبر داد.
به گزارش تجارت به نقل از سازمان مجري ساختمان ها 
و تأسيسات دولتي و عمومي، محمدجعفر عليزاده گفت: 
هنگامي ک��ه پروژه مصلاي تهران به وزارت مسکن و 
شهرس��ازي وق��ت و سازمان مجري تحويل داده شد، 
فق��ط ۲۰ درص��د پيشرف��ت فيزيکي داش��ت اما امروز 
باوج��ود تنگناه��اي مالي بي��ش از ۶۷ درصد پيشرفت 

فيزيکي دارد.
وي به تاريخچه احداث مصلاي بزرگ امام خميني)ره( 
تهران پيش از واگذاري به وزارت مسکن و شهرسازي 
وقت اشاره کرد و افزود: برنامه ريزي اوليه احداث اين 
پ��روژه س��ال ۱۳۶۱ آغاز شد و بين سال هاي ۱۳۶۱ تا 
۱۳۶۴ مراح��ل انتخ��اب زمين، تملک اراضي و تعيين 
اه��داف کل��ي طرح انجام و مورد بررسي قرار گرفت و 
سال ۱۳۶۵ طرح پرويز مويد عهد براي مصلاي بزرگ 
ته��ران انتخ��اب و طراحي اوليه ب��ه استحضار رئيس 
جمه��ور و ام��ام جمعه محترم وق��ت حضرت آيت الله 

خامنه اي رسيد.
مع��اون وزي��ر راه و شهرسازي با بي��ان اينکه عمليات 
اجراي��ي مصلاي ب��زرگ تهران از سال۱۳۷۲آغاز شد 
و ت��ا س��ال ۱۳۸۵ ب��ه دس��ت مش��اوران و پيمانکاران 
مختل��ف ادام��ه يافت، اظهار داش��ت: پس از واگذاري 
مسئوليت تکميل مجموعه در ۱۳۸۵به سازمان مجري 
ساختمان ها و تأسيسات دولتي و عمومي اين سازمان با 
وج��ودي که بخشي از سفتکاري ساختمان ها به پايان 
رسي��ده ب��ود، تلاش کرد طرح مصوب را الگو قرار دهد 

و مطالعات و اجراي پروژه را تکميل کند.

وي ب��ا تأکي��د بر دشواري ه��ا و حساسيت هاي فني- 
مهندسي اجراي چنين پروژه اي تصريح کرد: مصلاي 
ب��زرگ ام��ام خميني)ره( تهران با ۲۱۰ هکتار وسعت و 
زيربناي ۶۰۰ هزار متر مربع، از بزرگترين مجموعه هاي 
فرهنگي-مذهبي در جهان محسوب مي شود و علاوه 
ب��ر مح��ل برگ��زاري نمازهاي يومي��ه وجمعه، داراي 

کاربري ها و بناهاي متنوعي است.
علي��زاده ب��ه ويژگي ه��اي قسمت مرک��زي مصلاي 
ب��زرگ ام��ام خميني)ره( تهران اش��اره و عنوان کرد: 
پيچيده تري��ن و حساس ترين ساختمان هاي مجموعه 
مص��لاي ب��زرگ امام خمين��ي)ره( تهران به مساحت 
بيش از ۳۰۰ هزار مترمربع در قسمت مرکزي آن قرار 
دارن��د و چنانچ��ه اعتبار مالي حدود ۲۲۵ ميليارد تومان 
تأمي��ن ش��ود مي توان تغيير محسوس��ي در رواق ها و 

صحن ايجاد کرد.
مع��اون وزي��ر راه و شهرس��ازي ادامه داد: تمام عناصر 
طرح مصلي برگرفته از معماري غني ايراني-اسلامي و 
سبک هاي شاخص آن هستند ضمن اينکه در طراحي 
مجموع��ه ي��اد ش��ده از دانش روز معم��اري جهان نيز 

استفاده شده است.

پيشرفت ۶۷ درصدي قسمت مرکزي مصلاي امام خميني
مع��اون مساف��ري راه آه��ن از راه اندازي خطوط ريلي 

مشترک با کشورهاي CIS در ۶ ماه آينده خبر داد.
ب��ه گ��زارش مهر، سيد حسن موسوي ، ضمن اشاره به 
تقاضاي کشورهاي »سي. آي. اس« براي ايجاد مسير 
ريل��ي مشت��رک با ايران اشاره ک��رد و گفت: تقاضاي 
راه آه��ن کشوره��اي قزاقستان، ازبکستان و ... در کار 
گروهي درحال برررسي است و طي ۶ ماه آينده مبدا، 
مقص��د، چگونگي سفر، حجم تقاضا، مدت زمان سير، 

جذابيت هاي سفر و ... مشخص مي شود.
موس��وي اضافه کرد: بايد حجم تقاضاها مورد بررسي 
قراربگيرد زيرا ارائه سرويس براي قطارهاي مسافري 

نيازمند بررسي تقاضا است.
وي ادام��ه داد: قطاره��اي گردشگري محدوديتي در 
زمينه تقاضا ندارند و حرکت آن ها با توجه به استقبال 
مساف��ران انج��ام مي ش��ود اما براي آغ��از به کار يک 
مسيرريلي منطقه اي بايد مسايل فني و تقاضاي سفر 
م��ورد تحليل قرارگيرد و منفعت اقتصادي و اجتماعي 

هر دو کشور هم درنظر گرفته شود.
 )CIS(اتحادي��ه کشورهاي مستق��ل مشترک المنافع
اتحاديه اي شامل برخي از جمهوري هاي مستقل اتحاد 
جماهي��ر شوروي سابق است.جمه��وري آذربايجان، 
ارمنست��ان، ازبکستان ، بلاروس، تاجيکستان، روسيه، 
قرقيزست��ان، قزاقست��ان و مول��داوي اعضاي CIS را 
تشکي��ل مي دهند.ترکمنستان عضو ناظر اين اتحاديه 
اس��ت و گرجست��ان و اوکراي��ن پيش از اين از اتحاديه 

خارج شده اند.
مع��اون مساف��ري راه آه��ن درباره خ��ط ريلي جديد 
نخجوان-مشهد، اظهار داشت: قيمت توافق شده ميان 
اي��ران و آذربايج��ان براي سفر از نخجوان به مشهد، ۴ 

فرانک )۱۶۰ هزار تومان( است البته مسافراني که قصد 
سف��ر از نخج��وان به تهران، تبريز و مشهد يا بالعکس 
را دارن��د براساس فاصل��ه، بايد هزينه هاي متفاوتي را 

براي سفر ريلي خود پرداخت کنند.
ب��ه گفته معاون مسافري راه آهن، مسافران مي توانند 
ب��ا استف��اده از مسيره��اي مختلف ريلي از نخجوان به 
ته��ران و سپ��س به اصفهان يا شهرهاي ديگر بروند تا 
بدين طريق افتتاح اين مسير ريلي براي هر دو کشور 

مزيت اقتصادي داشته باشد.
موسوي، بيان کرد: استقبال مناسبي از سوي مسافران 
ايراني و نخجواني انجام شد البته چون در آستانه آغاز 
س��ال ن��و ميلادي بوديم انتظارات برآورده نشد و پيش 
بيني مي شود پس از سال نو ميلادي، حجم تقاضا براي 

استفاده از اين مسير ريلي افزايش يابد.
وي تصريح کرد: در فاز اول بهره برداري از اين مسير، 
س��ه واگ��ن پي��ش بيني شده است ک��ه پس از گذشت 
دو س��ه م��اه و بررس��ي حجم تقاضا، تع��داد واگن ها را 
تغيي��ر مي دهيم ضمن اينک��ه در اين مدت، مي توانيم 
فصل ه��ا و روزهاي محب��وب براي مسافران اين خط 

ريلي را پيدا کنيم.

CIS راه اندازي خط ريلي مشترک با کشورهاي

دبي��ر انجمن شرکت هاي هواپيمايي درباره وضعيت مذاکره 
ايرلاين ه��ا با شرکت سوخو، گف��ت: سه شرکت هواپيمايي 
خصوص��ي ب��راي اجاره هواپيماي سوخو ۱۰۰ با اين شرکت 
رايزن��ي کرده ان��د. به گزارش مهر، مقصود اسعدي ساماني ، 
افزود: در مذاکرات ايرلاين هاي ايراني و شرکت سوخو بحث 
خريد هواپيما مطرح نيست زيرا اين نوع هواپيما هنوز براي 

شرکت هاي هواپيمايي شناخته شده نيست.
وي ادام��ه داد: ورود هواپيم��اي سوخو ۱۰۰ به ايران، تنها به 
صورت اجاره انجام مي شود ضمن اينکه باتوجه به زمين گير 
شدن اين هواپيما به علت مشکل ايجاد شده در دُم آن، بحث 
اج��اره ه��م با اما و اگرهايي مواجه است و شرکت سوخو بايد 

ايراد موجود را برطرف کند. به گفته دبير انجمن شرکت هاي 
هواپيماي��ي، سه شرکت هواپيمايي خصوصي مايل به اجاره 
اي��ن ن��وع هواپيما هستند و براي بررس��ي بيشتر امکانات و 
ويژگي ه��اي آن ترجي��ح مي دهند که به جاي خريد، اقدام به 
اجاره کنند. اسعدي، اظهار داشت: اگر در مدت زمان اجاره، 
هواپيم��اي سوخ��و ۱۰۰ توانست توانمندي خود را ثابت کند 

مي توان به خريد اين نوع هواپيما درآينده اميدوار بود.
اين مقام مسئول بخش خصوصي بيان کرد: با وجود تمايل 
شرکت هاي خصوصي، شرکت هاي دولتي براي اجاره سوخو 

۱۰۰ اع��لام آمادگ��ي نکرده اند ضمن اينکه به نظر مي رسد 
زمين گير شدن اين هواپيما در تصميم گيري ايرلاين ها براي 
اجاره موثر است و اگر ايراد فني مهمي در سوخو باشد امکان 

منتفي شدن تصميم شرکت ها وجود دارد.
دبير انجمن شرکت هاي هواپيمايي چندي پيش در مصاحبه 
با خبرگزاري مهر از ابراز تمايل اغلب شرکت هاي خصوصي 
ب��راي خري��د سوخو ۱۰۰ خب��ر داده بود. حتي نمايش هوايي 
اين هواپيما در تهران نيز نظر ايرلاين هاي ايراني را به خود 
جل��ب ک��رده بود اما به گفت��ه ساماني، پس از نمايش هوايي 

مذکور، مشکلاتي فني در بخش دم اين هواپيما بوجود آمده 
ک��ه موض��وع خري��د اين نوع هواپيم��ا و الحاق آن به ناوگان 

هوايي ايران را زير سوال برده است.
وي در ادام��ه ب��ه ص��دور مجوز موافق��ت اصولي با تاسيس 
۶ ايرلاي��ن جدي��د اشاره کرد و گف��ت: به اين ايرلاين ها سه 
م��اه فرص��ت داده مي ش��ود که شرکت را ثبت کنند و مدارک 
لازم براي ثبت شرکت را در اختيار سازمان هواپيمايي قرار 

دهند.
اسع��دي تصري��ح کرد: براساس قانون، اين ايرلاين ها ۶ ماه 
فرص��ت دارن��د که موافقت اصول��ي سازمان هواپيمايي را به 

مجوز بهره برداري تبديل کنند.

مدي��رکل دفت��ر ترانزيت سازم��ان راهداري از 
 کاهش ۶۰ دلاري عوارض ترانزيت بين ايران 
و جمه��وري آذربايج��ان طي ماه هاي آتي خبر 

داد.
ب��ه گ��زارش سازمان راه��داري و حمل ونقل 
ج��اده اي، محمدج��واد عطرچي��ان، اف��زود: از 
مهمتري��ن دستاورده��اي نشس��ت يازده��م 
کميسيون مشترک ايران و آذربايجان، کاهش 

ع��وارض کاميون هاي حمل ونقل بين المللي از 
۱۶۰ دلار به ۱۰۰ دلار از چند ماه ديگر است.

عطرچي��ان ادامه داد:افزاي��ش توسعه تجارت و 
مراودات بازرگاني بين دو کشور، کاهش هزينه هاي 
حمل ونقل و در نتيجه کاهش قيمت تمام شده 
کالاهاي صادراتي به آذربايجان، کاهش قيمت 
تمام شده کالاهاي وارداتي براي مصرف کننده 
ايران��ي از مزاي��اي کاهش عوارض دريافتي بين 

دو طرف است. به گفته وي، کاهش هزينه حمل 
ونق��ل براي کاميون ه��اي ايراني که آذربايجان 
 را ب��ه مقاص��د سايرکشوره��ا ازجمله گرجستان 
و روسي��ه ترانزي��ت مي کنند، از ديگر مزيت هاي 

اين تصميم است.
مدي��رکل دفترترانزيت وحمل ونقل بين المللي 
اظهار داشت : توسعه همکاري هاي حمل ونقلي، 
برگ��زاري مستمر نشست ه��اي مشترک حمل 

ونق��ل ج��اده اي، تأکي��د بر عدم ت��ردد ناوگان 
فرسوده دو طرف، افزايش و روان سازي تردد از 
طريق افزايش همکاري ها در قالب کريدورهاي 
حم��ل ونقل��ي از جمله شمال – جنوب، تراسيکا 
و سازمان ه��اي بين المللي حمل ونقلي، مسائل 
مربوط به پل هاي مشترک بين دو کشور ازجمله 
م��واردي بود ک��ه در اجلاس مذکور مورد تأکيد 

طرفين قرار گرفت.

سوخو ۱۰۰ ايراد فني دارد

کاهش ۶۰ دلاري عوارض ترانزيت ايران وآذربايجان
مديرکل دفتر ترانزيت سازمان راهداري خبر داد:


